

上海城市规划

2021 总第160期

主管 上海市规划和自然资源局
主办 上海市城市规划设计研究院

5

SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW 精心规划 惠泽千秋

中文核心期刊 中国科技核心期刊 RCCSE中国核心学术期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊
《中国学术期刊网络出版总库》全文收录 《中国核心期刊(遴选)数据库》全文收录 美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory) 收录期刊

在地性社区规划

目次



在地性社区规划	1 基于场所营造的社区规划：北京“新清河实验”的实践探索 刘佳燕
	9 上海杨浦区社区规划师在地先锋种子的共治实验 毛键源 王润娴 孙彤宇 刘悦来
	16 居委会主导的老旧小区改造协作模式研究——以广州市仰忠社区为例 谭俊杰 廖绮晶 袁媛 陈哲 何灏宇
	23 基于社区人力资产的后单位社区公共空间更新研究——以重庆市沙坪坝区中心湾社区为例 黄瓴 吉悦
	32 社区参与居住型历史地段保护的在地性：基于社会资本分析框架 王承慧 刘思佳
	38 场景理论在成都城市社区更新中的在地应用——以望平社区为例 赵炜 韩腾飞 李春玲
	44 组织模式视角下的在地性社区规划探索——以武汉市登月小区为例 胡洲伟 郭炎
规划实践	52 儿童友好理念下参与式社区规划对公共空间公共性的影响研究——以珠海市西城社区为例 张帆 李敏胜 李 郇 陈思宁
	61 疫情防控下社区韧性模型构建及提升策略——以武汉都府堤社区为例 陈铭 吕猛
专题研讨	67 未来乡村社区生活圈：“未来创业&总部服务场景”；“邻里友好&智慧治理场景”
城市研究	72 城市科技创新空间发展、影响因素与规划策略探讨——上海科创中心建设思考 李凌月 罗瀛 张啸虎
	77 乡村振兴背景下上海远郊区撤制镇区发展问题与对策研究——以松江区为例 陶成刚 田菲 张全林
	83 新时代乡村地区国土综合整治的转型思考——以武汉市为例 杨昔 乔亮亮 余亦奇 宁暕
	89 广东省旧城镇和旧村庄改造容积率审查技术研究 曾乐春 刘博 武鹏
	96 上海市通勤者时间分配、出行行为与生活质量特征分析 贺璇 段征宇 陈川
	103 符号学视角下上海城市地标公共文化价值演变研究（1949年—2019年） 肖竞 胡中涛 杨亚林 曹珂
	110 日本轨道交通站点与周边协同发展的经验借鉴——以新宿站为例 李建鑫 王雪
老幼友好	116 基于城乡互助养老的乡镇养老适宜性评价研究——以扬州市为例 郑春平 葛幼松
	122 基于新标准的居住区配套设施布局评价研究——以苏州市相城区养老设施为例 沈美彤 张振龙
	129 国内儿童友好空间研究及实践评述 施雯 黄春晓
	137 基于儿童户外活动偏好的建成环境评价与优化——以上海市中心区为例 翟宝昕 朱玮
规划信息	145 规划在线·海外传真·规划书评

本刊启事

1. 作者投稿不得侵犯他人著作权。
2. 本刊所发文章仅代表作者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
3. 本刊对来稿保留修改权，对所发文章享有中文专有出版权（含数字出版权），请勿一稿多投。如有异议，请事先声明。
4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载，必须事先征得本刊编辑部和作者同意。
5. 限于人力和物力，来稿一律不退，敬请作者自留底稿。
6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题，请与印刷厂联系。

出版日期：2021年10月



Contents

LOCAL COMMUNITY
PLANNING

- 1 Community Planning Based on Placemaking: Practice Exploration in "New Qinghe Experiment", Beijing [LIU Jiayan](#)
- 9 Co-governance Experiment of "Pioneer Seeds" by Community Planners in Yangpu District, Shanghai [MAO Jianyuan](#), [WANG Runxian](#), [SUN Tongyu](#), [LIU Yuelai](#)
- 16 Research on Collaboration Mode of Regeneration of Old Residential District Dominated by Neighborhood Committee: A Case Study of Yangzhong Community in Guangzhou [TAN Junjie](#), [LIAO Qijing](#), [YUAN Yuan](#), [CHEN Zhe](#), [HE Haoyu](#)
- 23 Research on the Renewal of Public Space in Post-unit Community Based on Human Assets: A Case Study of Zhongxinwan Community in Shapingba District of Chongqing [HUANG Ling](#), [JI Yue](#)
- 32 Site-specificity on Community Involvement in Residential Historic District Conservation: Based on Social Capital Analysis Framework [WANG Chenghui](#), [LIU Sijia](#)
- 38 Scene Theory and Its Local Application in Urban Community Regeneration of Chengdu: A Case Study of Wangping Community [ZHAO Wei](#), [HAN Tengfei](#), [LI Chunling](#)
- 44 Exploration of Local Community Planning from the Perspective of Organizational Model: A Case Study of Dengyue Community in Wuhan [HU Zhouwei](#), [GUO Yan](#)

PLANNING PRACTICE

- 52 Research on Impacts of Participatory Community Planning on the Publicity of Public Space Based on Child-friendly Perspective: A Case Study of Xicheng Community in Zhuhai [ZHANG Fan](#), [LI Minsheng](#), [LI Xun](#), [CHEN Sining](#)
- 61 Community Resilience Model Construction and Promotion Strategy under Epidemic Prevention and Control: A Case Study of Dufudi Community in Wuhan [CHEN Ming](#), [LYU Meng](#)

SYMPOSIUM

- 67 Community Living Circle of Future Countryside: "Future Enterprise & Headquarters Services Scenes" and "Friendly Neighborhood & Smart Governance Scenes"

URBAN RESEARCH

- 72 Research on Urban Sci-tech Innovation Space Development, Influential Factors and Planning Countermeasures: A Case Study of Shanghai Science and Technology Innovation Center [LI Lingyue](#), [LUO Ying](#), [ZHANG Xiaohu](#)
- 77 Problems and Strategies of Merged Towns in Far Suburban Areas of Shanghai under Rural Revitalization: A Case Study of Songjiang District [TAO Chenggang](#), [TIAN Fei](#), [ZHANG Quanlin](#)
- 83 The Transformation Reflections of Rural Integrated Territory Consolidation in the New Era: A Case Study of Wuhan [YANG Xi](#), [QIAO Liangliang](#), [YU Yiqi](#), [NING Jian](#)
- 89 Research on Examination Technology of Floor Area Ratio of Old Towns and Old Villages Reconstruction in Guangdong Province [ZENG Lechun](#), [LIU Bo](#), [WU Peng](#)
- 96 Analysis on the Characteristics of Time Allocation, Travel Behavior and Quality of Life of Commuters in Shanghai [HE Xuan](#), [DUAN Zhengyu](#), [CHEN Chuan](#)
- 103 Study on the Civic Cultural Value Evolution Process of Shanghai Urban Landmarks through the Perspective of Semiotics [XIAO Jing](#), [HU Zhongtao](#), [YANG Yalin](#), [CAO Ke](#)
- 110 The Experience and Enlightenment of Coordinated Development of Japanese Rail Transit Stations and Surrounding Areas: A Case Study of Shinjuku Station [LI Jianxin](#), [WANG Xue](#)

ELDERLY-FRIENDLY &
CHILD-FRIENDLY PLANNING

- 116 Research on the Suitability Evaluation of Township Elderly Care Based on Mutual Assistance between Urban and Rural Areas: A Case Study of Yangzhou [ZHENG Chunping](#), [GE Yousong](#)
- 122 Research on Evaluation of Supporting Facilities Layout in Residential Area Based on New Standard: A Case Study of the Elderly Care Facility in Xiangcheng District of Suzhou [SHEN Meitong](#), [ZHANG Zhenlong](#)
- 129 Review on Research and Practice of Child-friendly Space in China [SHI Wen](#), [HUANG Chunxiao](#)
- 137 Built Environment Evaluation and Optimization Based on Children's Outdoor Activities Preferences: A Case Study of Shanghai Central District [ZHAI Baoxin](#), [ZHU Wei](#)

URBAN PLANNING INFO

- 145 Latest News • Overseas Practice • Book Review

NOTICE

1. The authors shall not infringe copyright.
2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
6. For binding and printing issues, please contact the printing house.